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دلیل اصلی خیز قیمت ها در بازار خودرو چیست؟

باشــگاه خبرنگاران جوان به نقل از دبیر انجمن قطعه ســازان کشور نوشت: 
زمانی که قیمت ارز افزایشی است، قیمت خودرو و مواد اولیه ساخت آن افزایش 
پیدا می کند.مازیار بیگلو دبیر انجمن قطعه ســازان کشــور با بیان اینکه طرح 
واکسیناسیون از صنعت خودروسازی آغاز شد و اکنون صنعت قطعه سازی این 
طرح را آغاز کرده اســت، گفت: شــروع طرح واکسیناسیون با همکاری صنعت 
خودروســازی آغاز شد و برآورد این است تا این هفته ۲۰۰ هزار نفر را واکسینه 
کنیم.او بیان کرد: با کمک خودروســازان و قطعه سازان این واکسیناسیون ادامه 
خواهد داشت، اکنون افرادی که به طور مستقیم واکسینه می شوند حدود ۳۰۰ 
هزار نفر هستند.دبیر انجمن قطعه سازان کشور در پاسخ به چرایی افزایش قیمت 
خودرو طی چند روزه گذشــته، گفت: افزایــش قیمت ها اکنون در بازار رخ داده 
اســت. زمانی که  قیمت ارز افزایشی است، قیمت اقلام و مواد اولیه افزایش پیدا 
می کند.بیگلو گفت: اکنون عرضه خودروسازان افزایش یافته است و این منطقی 
نیست که افزایش عرضه داشته باشیم و از طرفی افزایش قیمت خودرو هم داشته 
باشیم. اکنون بحث سوداگری مطرح است که همان اختلاف قیمت بین حاشیه 
بازار و کارخانه را ایجاد کرده اســت.دبیر انجمن قطعه سازان کشور گفت: اولین 
عامل در اقتصاد آزاد، این اســت که دولت باید از قیمت گذاری دستوری کناره 
بکشد، وقتی قیمت گذاری دستوری باشد روند عرضه کاهش و تقاضا افزایش پیدا 
می کند.این مقام مســئول گفت: قطعات نیمه هادی و آی سی افزایش قیمت ۴ 

برابری داشته اند، گفتنی است که این قطعات ساخت داخل نیستند.

عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات در مجلس: 
مدیریت کارآمد در کروز و بهمن قابل تقدیر است

عضو کمیســیون آموزش و تحقیقات در مجلس شورای اسلامی گفت: مدیران 
کروز و گروه بهمن با مدیریتی کارآمد توانستند نقشی مهم در صنعت قطعه سازی 
و خودروسازی ایفا کنند.نماینده مردم فیروزآباد در مجلس شورای اسلامی و هیات 
همراه با حضور در شــرکت بهمن موتور از خطــوط تولید بازدید و ضمن دیدار با 
مدیران و کارگران درخصوص مشکلات کنونی و پیش روی صنعت و دغدغه های 
صنعتگران بــه گفت وگو پرداختند.در این بازدید خــط تولید خودرو های جدید 
بهمن موتور از جمله فیدلیتی و برنامه داخلی ســازی آن نیز توسط نماینده مردم 
فیروزآباد در مجلس شــورای اسلامی مشــاهده و موانع پیش روی خودروسازان 
خصوصی در کشور مورد بررســی قرار گرفت. محمد مهدی فرودین همچنین با 
حضور در شرکت کروز از خطوط تولید بازدید و ضمن دیدار با مدیران و کارگران 
درخصوص مشــکلات کنونی پیش روی صنعت و دغدغه های صنعتگران به گفت 
وگو پرداخت.محمد مهدی فرودین عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات در مجلس 
شورای اسلامی در حاشیه بازدید از قطعه سازی کروز گفت: از بخش های مختلف 
دو شرکت بازدید کردم نکته قابل توجه هر دو مجموعه اینکه در عرصه اشتغالزایی 
توانسته اند به خوبی رسالت خود را انجام دهند.وی با اشاره اینکه حضور نیروهای 
متخصص و نخبه نقشــی مهم در ارتقای کیفیت قطعات و خودروهای تولید شده 
داشــته است، بیان داشت: امید داریم در آینده ای نزدیک در صنعت قطعه سازی 
و خودرو به عنوان یک کشــور خودکفا بتوانیم حرفی برای گفتن داشــته باشیم.

رییس فراکســیون ورزش در مجلس شــورای اسلامی با بیان اینکه به عنوان یک 
ایرانی به داشــتن چنین مدیران توانمندی افتخار کردم، خاطرنشان کرد: مدیران 
کروز وگروه بهمن با مدیریتی کارآمد توانستند نقشی مهم در صنعت قطعه سازی 
و خودروسازی ایفا کنند؛ از این رو چنین بخش هایی باید حمایت شوند تا در آینده 
شاهد توانمندسازی و بومی سازی صد درصد در عرصه قطعه و خودرو باشیم.عضو 
کمیسیون آموزش و تحقیقات در مجلس شورای اسلامی به حضور بانوان به عنوان 
نقطه قوت در قطعه سازی کروز بر شمرد و گفت: این امر نشان می دهد که بانوان 

در حوزه صنعت گوی سبقت را از مردان گرفته اند.

نفت ۵ درصد گران شد
قیمت نفت پس از این که رگولاتور داروی آمریکا، واکســن کرونای فایزر را به 
طور کامل تایید کرد و امیدواریها به تقاضای بالاتر برای سوخت پس از بهبود نرخ 
واکسیناســیون را برانگیخت، در معاملات روز سه شنبه افزایش یافت.به گزارش 
ایسنا، بهای معاملات نفت برنت ۲۱ ســنت معادل ۰.۳ درصد افزایش یافت و به 
۶۸ دلار و ۹۶ ســنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت 
آمریکا با ۱۴ سنت معادل ۰.۲ درصد، به ۶۵ دلار و ۷۸ سنت در هر بشکه رسید. 
هر دو شــاخص روز دوشــنبه در پی افت ارزش دلار آمریکا، بیش از پنج درصد 
صعود کرده بودند.ســازمان غذا و داروی آمریکا که دسامبر گذشته اجازه استفاده 
اضطراری از واکســن دو مرحله ای فایزر-بیو ان تک را صادر کرده بود، اکنون به 
طور کامل استفاده از این واکســن برای افراد ۱۶ سال به بالا را تایید کرده است. 
مقامات بهداشــتی امیدوارند این اقدام آمریکاییهای واکسن نزده را به ایمن بودن 
تاثیر واکسن ترغیب کند و همچنین دولتهای ایالتی و محلی بیشتر و کارفرمایان 
خصوصی را وادار کند تزریق واکســن را اجباری اعلام کنند.ادوارد مویا، تحلیلگر 
ارشد شرکت OANDA در این باره اظهار کرد: تردید نسبت به زدن واکسن در 
میان برخی اقلیتها ممکن اســت اکنون که سازمان غذا و دارو آن را به طور کامل 
تایید کرده است، از بین برود. بسیاری از شرکتها و سازمانهای دولتی احتمالا تزریق 
واکســن را اجباری می کنند و سفرهای کاری در پاییز دوباره افزایش پیدا خواهد 
کرد.عامل دیگری که از قیمتها پشــتیانی کــرد، پیش بینی کاهش ذخایر نفت و 
فرآورده های نفتی آمریکا در هفته گذشته بود. آمار هفتگی ذخایر آمریکا روز سه 
شنبه از ســوی موسسه امریکن پترولیوم و روز چهارشنبه از سوی اداره اطلاعات 
انرژی آمریکا اعلام می شــود.در این بین، آمار نشان داد تولید پالایشگاههای نفت 
هندی در ژوئیه بهبود یافت و به بالاترین میزان در ســه ماه گذشــته رســید که 
به دلیل بهبود تقاضا برای ســوخت بود و این موضوع از قیمتها پشتیبانی کرد.بر 
اساس گزارش رویترز، شیوع سریع نوع به شدت مسری ویروس کرونا و نرخ پایین 
واکسیناسیون در آسیا، رشد قیمتها را محدود نگه داشته است زیرا محدودیتهای 

وضع شده برای مقابله با کرونای دلتا، تقاضا برای سوخت را ضعیف خواهد کرد.

آمریکا ۲۰ میلیون بشکه نفت ذخیره سازی راهبردی 
خود را می فروشد

ایالات متحده آمریکا برای پیروی از قانون تصویب شده در سال ۲۰۱۵، حدود 
۲۰ میلیون بشکه از ذخیره سازی نفت راهبردی خود را می فروشد.به گزارش ایلنا 
از خبرگزاری رویترز، وزارت انرژی آمریکا روز دوشــنبه )یکم شهریورماه( اعلام 
کرد که تا ۲۰ میلیون بشــکه از ذخیره ســازی  راهبردی نفت آمریکا )SPR( را 
برای اجرای قانونی که در ســال های اخیر تصویب شده است، می فروشد.کنگره 
آمریکا در سال های ۲۰۱۵ و ۲۰۱۶ قانونی را تصویب کرد که بر اساس آن دولت 
فدرال باید هزینه های تحقیقات پزشــکی و مدرنیزه کردن این تأسیســات را از 
ذخیره سازی  راهبردی نفت این کشور تأمین کند.بر اساس قانون تصویب شده در 
سال ۲۰۱۵، ۵۸ میلیون بشکه از این ذخایر در فاصله سال های ۲۰۱۸ تا ۲۰۲۵ 
فروخته می شود.ذخیره سازی های نفت راهبردی آمریکا نفت کافی را برای پیروی 

از توافقنامه های عرضه بین المللی دارند.

جمع آوری ۱۳۰۰ دستگاه ماینر غیرمجاز 
در هفته گذشته

مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران از شناسایی و جمع آوری بیش از ۱۴۷ 
مرکز غیرمجاز استخراج رمز ارز شامل ۱۳۰۰ دستگاه ماینر در هفته گذشته خبر داد.
به گزارش ایسنا، مصطفی رجبی مشهدی گفت: نیاز مصرف برق کشور به ۶۳ هزار و 
۶۰۰ مگاوات رسید که حدود ۳۰۰ مگاوات از روز شنبه بیشتر بوده است. این موضوع 
نشــان می دهد که باید بیش از ۲۰۰۰ مگاوات دستگاه رمز ارز در کشور به صورت 
غیرمجاز فعال باشند.سخنگوی صنعت برق با اشاره به شناسایی و جمع آوری ۱۴۷ 
مرکز غیرمجاز اســتخراج رمز ارز شامل ۱۳۰۰ ماینر در هفته گذشته افزود: مصرف 
این مراکز حدود ۲۴۰۰ کیلووات است و تاکنون موفق شده ایم با همکاری نیروهای 
امنیتی و هموطنان عزیز ۵۰۰۰ مرکز غیرقانونی را شناسایی کنیم که شامل بیش از 
۲۱۳ هزار ماینر با مصرف ۶۰۶ مگاوات می شود و برای این میزان کشفیات حداقل 
۸۰۰ مگاوات نیروگاه لازم بوده که خوشــبختانه بار آن از شبکه سراسری برداشته 
شده است.وی اظهار کرد: اغلب موارد شناسایی شده در یک هفته گذشته در استان 
تهران، آذربایجان شــرقی، خراسان رضوی و لرستان بوده و به طور قطع در روزهای 
آینده با شناسایی بیشتر این فعالیت های غیرقانونی که در حال حاضر مخل امنیت و 
پایداری شبکه سراسری برق شده و در برخی ساعات حتی امکان تامین برق را برای 
همه هموطنان دشــوار می سازد، شرایط بهتری را برای تامین برق مردم کشورمان 
فراهم خواهیم کرد.رجبی مشهدی همچنین از همه مشترکان به ویژه مشترکان عمده 
خواست تا همکاری خود با صنعت برق را در ساعات اوج مصرف ادامه داده تا امکان 

بهره مندی از انرژی برق برای همگان فراهم باشد.

خودرو

اخبار انرژی

معــاون امور گمرکی گمرک در نامه ای به معاون قضایی 
دادستان کل کشور، خواستار تعیین تکلیف ۳۶۴۳ کامیون 
رسوب کرده در گمرکات شد.به گزارش گمرک، معاون امور 
گمرکی گمرک در نامه ای به معاون قضائی دادســتان کل 
کشور، خواستار تعیین تکلیف ۳۶۴۳ کامیون رسوب کرده 
در گمرکات شد.مهرداد جمال ارونقی در نامه خود به سعید 
عمرانی آورده اســت: بررسی های میدانی و آمار رسیده از ۹ 
گمرک اجرایی کشور نشان می دهد ۳۶۴۳ دستگاه کامیون 
وارداتی در این گمرکات رســوب کرده که ۲۵۵۹ دستگاه از 
این کامیون ها هنوز به گمرک اظهارنشده و ۱۰۸۴ دستگاه 
از آن ها، یا وجود اینکه به گمرک اظهارشــده است، تاکنون 
قابلیت ترخیص پیدا نکرده است.بر اساس این گزارش متن 
نامه گمرک به دادســتانی به این شــرح است:معاونت امور 
گمرکی در تاریخ ۲۶ تیر ۱۴۰۰، طی نامه شماره ۵۴۰۷۷۹ 
 /۱۴۰۰ از همه گمرکات اجرایی درخواســت ارائه آمار کرده 
اســت که فقط ۹ گمرک اجرایی به ارائه آمار مربوطه اقدام 
کرده اند و بقیه تا تنظیم این گزارش، هیچ گونه آماری به این 
حوزه معاونت ارائه نکرده اند که با محاسبه آمار کامیون های 
رسوبی سایر گمرکات، این تعداد به بیش از ۳۶۴۳ دستگاه 
نیز افزایش خواهد یافت.بررســی های صورت پذیرفته نشان 
می دهد بیــش از ۷۰ درصد کامیون های وارداتی موجود در 
گمرکات کشــور، هنوز به گمرک اظهار نشــده اند که لازم 
است دلیل این امر بررسی شود. گرچه گفته شده است این 
کامیون ها به دلیل عدم صدور ثبت سفارش، به گمرک اظهار 
نشده اند، اما صحت و سقم این موضوع باید به صورت دقیق 
بررسی شود. بدیهی است اتخاذ نشدن تصمیم لازم در این 
خصوص، کامیون های رســوبی را در آستانه متروکه شدن 
قرار خواهد داد.اسناد اولیه و ترانزیتی کامیون ها نشانگر این 
است که کامیون های وارداتی اکثراً از برندهای معتبر اروپایی 
 Volvo فرانســه( و( Renault ،)هلنــد( DAF :ماننــد
)سوئد( هستند که مطابق قوانین و مقررات مربوطه با واردات 
این کامیون ها موافقت شده، لیکن ترخیص آن ها از گمرکات 

با مشــکلات عدیده ای مواجه شده اســت.از جمله مواردی 
که در خصوص طولانی شــدن روند ترخیص کامیون های 
وارداتی احصاء یا اعلام شــده اســت عبارتند از: عدم صدور 
ثبت ســفارش و بــه تبع آن عدم امکان اظهــار کامیون به 
گمرک؛ مراجعه نکردن برخی از واردکنندگان برای اظهار و 
انجام تشریفات گمرکی، تطویل در صدور مجوزهای قانونی 
و مقرراتی مربوطــه جهت ترخیص کالا از جمله مجوزهای 
استاندارد و محیط زیســت؛ طولانی بودن روند استعلام از 
نمایندگی های مربوطه؛ طولانی بودن روند اســتعلام ارزش 
برخی از کامیون ها از گمرک و ارائه نشدن کد رهگیری بانک 
به گمرک اجرایی.بنابراین لازم اســت موارد اشــاره شده به 

قید فوریت مورد رسیدگی قرار گیرد و عنداللزوم با تشکیل 
فوری یک کارگروه متشــکل از نماینــدگان کلیه مراجع و 
سازمان های مرتبط، ضمن تدقیق در مشکلات مبتلابه این 
کامیون های وارداتی، تصمیمــات لازم در چارچوب قوانین 
و مقررات موضوعه اتخــاذ و از در معرض خطر قرار گرفتن 
صدها میلیون دلار ســرمایه وارده بــه گمرکات جلوگیری 
شود؛ همچنین با تخلفات احتمالی در این خصوص به نحو 
مقتضی برخورد شود.از جمله مواردی که در این زمینه باید 
ســریعاً تعیین تکلیف و ابلاغ شــود، عبارتند از:صدور ثبت 
سفارش برای کامیون های فاقد ثبت سفارش،امکان ترانزیت 
کامیون های وارداتی فاقد ثبت سفارش به گمرکات داخلی 

کشــور،صدور مجوزهای قانونی از جمله مجوز استاندارد و 
محیط زیســت ظرف ۷ روز اداری طبق مصوبه شورایعالی 
امنیت ملی،موکول نمودن مجوز محیط زیســت به بعد از 
ترخیص و قبل از شــماره گــذاری کامیون ها،تحویل کلیه 
استعلامات از نمایندگی ها به صورت دستی و ارائه پاسخ در 
مدت ۳ روز اداری،عدم اخذ جریمــه از کامیون های دارای 
تفاوت ارزش که ارزش معاملاتــی آن ها مورد پذیرش قرار 
گرفته اســت به اســتناد ماده ۱۸۳ آئین نامه اجرایی قانون 
امور گمرکی،اطلاع رسانی شفاف در خصوص چگونگی اخذ 
مالیــات بر ارزش افزوده کامیون ها که از ارزش گمرکی کالا 
و حقوق ورودی با مبنای محاســبه نــرخ ارز ۴۲۰۰ تومانی 
اخذ می شود،شفاف سازی در خصوص این مورد که منظور 
ســازمان راهداری از پرداخــت ۱۰۰% حقوق ورودی بدون 
ارائه گواهی اســقاط کامیون، مأخذِ ۱۰۰% نیست و مأخذ 
کامیون های وارداتی، مأخذ کتاب مقررات است،تســریع در 
صدور کد رهگیری بانک و یا موکول کردن ارائه کد رهگیری 
بانک به زمان پس از ترخیص و قبل از شماره گذاری.بدیهی 
اســت با توجه به مراجعه و پیگیری عده زیادی از رانندگان 
و صاحبــان اصلی کامیون های رســوبی در گمرکات، اتخاذ 
تصمیمات سریع در این خصوص و اطلاع رسانی مطلوب و 
شــفاف جهت تنویر افکار عمومی، امری فوری و ضروری به 
نظر می رسد که سازمان گمرک، آمادگی کامل خود را جهت 
بررسی همه جانبه این امر و تلاش در راستای رفع مشکلات 
مبتلابه اعلام می دارد.همچنین از آن مقام محترم به عنوان 
مدعی العموم و معاون محترم قضائی دادســتان کل کشور و 
رئیس دبیرخانه ستاد مرکزی پیگیری اجرای سیاست های 
کلی اقتصاد مقاومتی قوه قضائیه استدعا دارد ضمن دستور 
پیگیــری موضوع از طریق مراجع ذیربط، تمهیدات لازم در 
راستای اتخاذ تصمیمات عاجل در ترخیص کامیون هایی که 
با موافقت مراجع ذیربط و به صورت کاملًا قانونی وارد کشور 
شده و حقوق مکتسبه برای صاحبان کامیون ها ایجاد شده 

است به وجود آید.

نامه  گمرک به معاون قضایی دادستان کل کشور

گمرک خواستار تعیین تکلیف ۳۶۴۳ کامیون رسوبی

رئیس کمیته اقتصادی مشترک ایران و ژاپن می گوید که 
در حال حاضر بهترین زمان برای استفاده از ظرفیت پول های 
بلوکه شــده ایران برای واردات واکسن به کشور فراهم شده 
اســت.بهرام شکوری در گفت و گو با ایســنا، اظهار کرد: در 
سال های گذشــته بخشــی مهمی از تجارت ما تحت تاثیر 
تحریم های آمریکا قرار گرفت و بــه خصوص در حوزه هایی 
کــه صادراتی دولتی داشــتیم، امکان بازگشــت پول فراهم 
نشــد، از این رو مبلغ قابل توجهی از درآمد و دارایی ایران در 
کشورهای مقصد بلوکه شده است.وی با بیان اینکه استفاده 
از ظرفیت این پول ها باید به عنوان یک اولویت مهم اقتصادی 
در نظر گرفته شــود، بیان کرد: در صورتی که تحریم نبودیم 
قطعا این پول ها امکان انتقال به کشــور داشت و دولت می 
توانســت تصمیم بگیرد که بر اساس کدام اولویت خود اقدام 

به هزینه آنها کند اما در حال حاضر که جابجایی این پول ها 
دشــوار است، می توان به واردات کالا در ازای لااقل بخشی از 
این منابع فکر کرد.عضو اتاق بازرگانی ایران ادامه داد: هر چند 
نام تعدادی از کشــورها در فهرست مقاصد صادراتی که پول 
ایران در آنجا بلوکه شــده دیده می شود اما کشورهایی مانند 
ژاپن و کــره جنوبی در موقعیت خطیر کرونا می توانند به ما 
کمک کنند. این دو کشور از تولیدکنندگان واکسن هایی مانند 
آسترازنکا به شمار می روند که امکان واردات واکسن از آن ها 
برای ایران وجود دارد.شکوری با اشاره به واردات قبلی واکسن 

از این کشورها به ایران توضیح داد: ژاپن چند هفته قبل حدود 
ســه میلیون دوز واکسن را به مردم ایران اهدا کرد که ما نیز 
از طرف بخش خصوصی تشکر خود از این اقدام ژاپن را اعلام 
کردیم. در کنار آن وزیر خارجه این کشــور نیز به ایران سفر 
کرده و با رئیس جمهوری دیدار کرده است که در این جلسه 
نیز اشاره ای به پول های بلوکه شده ایران صورت کرده است.

وی ادامه داد: با توجه به همراهی دولت ژاپن با مردم ایران و 
مجوزهایی که برای واردات واکسن انجام شده، واردات واکسن 
از ژاپن از محل پول های بلوکه شده کشور می تواند در شرایط 

فعلی گزینه ای بسیار مطلوب باشــد. زیرا از یک سو مشکل 
تحریم ها را دور می زند، از ســوی دیگر نیازی به تامین ارز و 
جابجایی آن نیســت و در نهایت بخشی از منابع پولی کشور 
که در حال حاضر به آنها دسترسی نداریم، آزاد خواهند شد.به 
گزارش ایســنا، ژاپن به عنوان یکی از تولیدکنندگان واکسن 
آسترازنکا، چندی قبل حدود سه میلیون دوز واکسن به مردم 
ایران اهدا کرد.دولت ســیزدهم اعلام کرده که تلاش می کند 
سرعت واردات واکسن کرونا و تزریق آن را افزایش دهد و در 
این مســیر از توان بخش خصوصی نیز استفاده خواهد کرد.

در ســال های گذشته و تحت تاثیر تحریم های آمریکا، منابع 
درآمدی حاصل از صادرات ایران در برخی کشــورها از جمله 
ژاپن و کره جنوبی بلوکه شده و هنوز راه حلی برای بازگشت 

آنها به کشور نهایی نشده است.

پــس از آنکه معاون اول رئیس جمهــور عنوان کرد که 
بایــد هر صنفی در قیمت گذاری و نظارت بر تولید کالاهای 
مورد نیاز مردم به ویژه شیر و لبنیات دارای اختیارات کافی 
باشــد، در مدت کوتاهی شــاهد افزایش ۵۰ درصد قیمت 
برخی از محصولات لبنی هســتیم.چندی پیش معاون اول 
رییس جمهور در جلســه ای مشترک با وزیر جهادکشاورزی 
دستور داد تا ضمن تشکیل جلسات فوری در هفته های آتی 
به منظور بررسی راهکارهای کوتاه  مدت و سریع جلوگیری 
از افزایش قیمت شــیر و لبنیات مصرف عام مردم، عوامل 
اصلــی افزایش ناگهانی قیمت شــیر در روزهای گذشــته 

پیگیری و بررسی شود.
به گزارش ایلنا، وی در این جلســه عنوان کرد؛ باید هر 
صنفی در قیمت گذاری و نظارت بر تولید کالاهای مورد نیاز 
مردم به ویژه شــیر و لبنیات که ســهم عمده ای در تامین 
ســلامت مــردم دارد، دارای اختیارات کافی باشــد.فعالان 
صنعت لبنی از این ســخنان؛ خارج شدن لبنیات از قیمت 

دســتوری برداشت کرده اند و منتظر تصمیم شورای تعیین 
قیمت محصولات کشــاورزی نماندند.حالا مدتی است که 
دامداران و صنایع لبنی بر اساس آنچه خود به عنوان برآورد 
از هزینه تمام شده تولید دارند شیرخام را خرید و فروش  و 
قیمت لبنیات را طبق آن تعیین می کنند.این اتفاق در مدت 
کوتاهــی افزایش تا ۵۰ درصدی قیمت برخی از محصولات 
لبنی را رقم زده اســت و در چند روز گذشــته بارها شاهد 
نوســانات قیمت در محصولات بوده ایم.نارضایتی از تصمیم 
بر آزادسازی قیمت ها در حالی است که به اعتقاد         محمدرضا 
بنی  طبا، سخنگوی انجمن صنایع فرآورده های لبنی ایران؛ 
اگر  نرخ ها همچنان دســتوری بــود افزایش قیمت لبنیات 
بیشتر از  این ها در بازار اتفاق می افتاد.وی با یادآوری اینکه 

با افزایش قیمت مصوب خرید شــیرخام افزایش ۶۰ تا ۷۰ 
درصدی قیمت لبنیات پیش بینی می شد، افزود: اما اکنون 
در بــازار رقابتی، قیمت ها به مرور به تعادل خواهد رســید 
و حداکثر افزایش قیمت با تثبیت قیمت شــیرخام روی ۶ 
هــزار و ۴۰۰ تومان حدود ۴۰ تــا ۵۰ درصد در بازه زمانی 
چنــد ماهه و نه یکباره خواهــد بود.بنی طبا جهش قیمت 
با توجه به مدت ها ســرکوب و دستوری بودن بازار را امری 
طبیعی دانست و پیش بینی کرد تا پایان شهریور قیمت ها 

متعادل شود.
وی تصریح کرد: محصولات لبنی با ۴۰۰ برند حاضر در 
بازار کاملا رقابتی اســت و هر برندی برای حفظ سهم خود 
در بازار حاضر به عرضه محصولات با قیمت مناسب تر است. 

در واقع رقابت شرکت ها در کسب سهم از بازار بجای انتقال 
به بخش توزیع و خورده فروشــی به مصرف کننده منتقل 
می شود.بنی طبا با تاکید بر اینکه این شکل از بازار سالم ترین 
نوع آن است، گفت: اساس قیمت دستوری، یارانه ارز ۰ ۴۲۰ 
تومانی اســت که که ابتدا زنجیره تولید شــیر برای خرید 
نهاده های دامی پرداخت می شود در حالی تجربه نشان داده 
نه تولیدکننده و نه مصرف کننده هیچ یک بهره مناسبی از 

این یارانه نبرده اند.
وی ادامه داد: در عمل پرداخت این شکل از یارانه موجب 
فساد و ناکارآمدی می شود .بنی طبا بهترین شکل پرداخت 
یارانــه را تخصیص آن به دهک های محــروم عنوان کرد و 
افزود: صنایع لبنی نیز حاضر هستند در صورت اصلاح شکل 
پرداخت یارانه، سود خود برای محصولات لبنی عرضه شده 
به دهک های محروم را به حداقل برسانند و مسئولیت های 
اجتماعی خود در حمایت از دهک های محروم را به شــکل 

گسترده تری از قبل به انجام رسانند.

رئیس کمیته اقتصادی مشترک ایران و ژاپن:

به جای پول هایمان از ژاپن واکسن بگیریم!

دلیل افزایش جهشی قیمت لبنیات چیست؟ 

 پیش بینی تعادل بازار لبنیات در شهریور ماه

شــورای تعیین قیمت خرید تضمینی محصولات 
کشــاورزی بر اســاس مولفه های موثر در قیمت تمام 
شــده تولید افزایش ۵۰ درصدی نرخ خرید تضمینی 
محصولات کشــاورزی در ســالجاری نســبت به سال 
گذشته را مصوب کرده است.به گزارش ایلنا، بر اساس 
قانون خریــد تضمینی محصولات کشــاورزی دولت 
موظف است در ابتدای شهریورماه هر سال قیمت خرید 
تضمینی محصولات کشاورزی را اعلام کند تا بر اساس 
آن کشاورزان برای تولید و کشت محصولات برنامه ریزی 
کنند. از سال گذشــته با اصلاح قانون خرید تضمینی 
محصولات کشاورزی نرخ محصولات در شورای ۱۰ نفره 
شامل نمایندگان کشاورزان و بخش دولتی و مجلس ها 
تعیین قیمت می شود.در سال جاری این شورا بر اساس 
مولفه های موثر در قیمت تمام شــده تولید تصمیم به 
افزایش ۵۰ درصدی نــرخ خرید تضمینی محصولات 
کشاورزی نســبت به سال گذشته گرفته است.علیقلی 
ایمانی، نایب رئیس بنیاد ملی گندم کاران کشــور، در 
گفت وگو با ایلنا درباره آخرین تصمیمات شورای تعیین 
قیمت محصولات کشاورزی، اظهار کرد: سال زراعی از 
ابتدای شهریورماه آغاز می شود و دولت موظف است در 
این ماه برای تعیین تکلیف الگوی کشت قیمت خرید 
تضمیمنی محصولات کشاورزی را اعلام کند.وی ادامه 
داد: امسال با سال های گذشته یک تفاوت اساسی دارد، 
آن هم این اســت که با توجه به اصــلاح قانون خرید 
تضمینی قیمت ها در شــورا تعیین می شــود.ایمانی با 

یادآوری اینکه در این شــورا نمایندگان کشاورزان نیز 
حضور دارند، افزود: در شــورای تعیین قیمت علاوه بر 
کشاورزان نمایندگان بخش دولتی و مجلس نیز حضور 
دارند تا قیمت محصولات کشــاورزی بــا نظر تمامی  
متولیان فعالان حوزه تولید تعیین شود.وی تصریح کرد: 
در آخرین جلسه شورای تعیین قیمت خرید تضمینی، 
نرخ خرید تمامی محصولات کشــاورزی تعیین شــده 
است و ما منتظر ابلاغ وزیر جهاد کشاورزی برای اعلام 
آن هســتیم.ایمانی از افزایش ۵۰ درصدی نرخ خرید 
تضمینی مجموع محصولات کشاورزی نسبت به سال 
گذشته با تصمیم شورا خبر داد.وی گفت: برای تعیین 
نرخ خرید تضمینی، هزینه های تولید، سود معقول، نرخ 
تــورم، نرخ مبادله کالا درون بخــش و بیرون بخش و 
نرخ بازار جهانی محصول در نظر گرفته شــده است.به 
گفته ایمانی تورم در نظر گرفته شده برای تعیین قیمت 
نرخ خرید تضمینی محصولات سال جاری ۴۸.۷ درصد 
اســت که نرخ تورم عمومی بوده در حالی که نرخ تورم 
واقعی تولید بالای ۶۰ درصد اســت.وی قیمت تعیین 
شــده برای هر خرید تضمینی هر کیلوگرم برای سال 
زراعی جاری را با توجــه به افزایش ۵۰ درصدی برای 
ســال زراعی جاری را ۷۵۰۰ تومان عنوان کرد.ایمانی 
ابراز امیدواری کرد: وزیر جهاد کشاورزی هر چه سریعتر 
نرخ های خرید تضمیمنی محصولات کشاورزی را ابلاغ 
کند در غیر این صورت کشــاورزان باید منتظر حضور 

وزیر بعدی برای ابلاغ نرخ های خرید تضمینی باشند.

رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و سوئیس اظهار 
داشــت: از آنجا که مسئله بانکی در گروی FATF و 
برجام اســت که راه حل های سیاسی دارد، اروپامحور، 
روسیه محور یا آســیا محور باشید فرقی نخواهد کرد؛ 
اگــر بانک هایتــان کار نکند چگونــه می خواهید با 
چین یا کره جنوبی کار کنید؟شــریف نظام مافی در 
گفت وگــو با خبرنگار اقتصادی ایلنا در مورد اظهارات 
وزیر پیشــنهادی امور خارجه مبنی بر آســیامحور و 
همسایه محور شــدن اقتصاد ایران اظهار کرد: گفته 
تاریخی از دنگ شــیائوپینگ وجود دارد که می گوید 
فرقی ندارد گربه چه رنگی باشــد، گربه باید موش را 
بگیرد. برداشــت من از تجارت ایران در این باره نیز 
همین گونه است فرقی ندارد اروپامحور، روسیه محور 
یا آســیا محور باشید، باید دید جواب می دهد یا خیر. 
از آنجا که اقتصاد ســیاه و ســفید اســت خیلی زود 
جــواب آن را می بینیم. اگر متخصصین و مســئولین 
فکر می کنند که اقتصاد آســیامحور جواب می دهد و 
اگر این اتفاق بیفتد ما بســیار خوشحال می شویم و 
استقبال می کنیم. بنابراین به همان سخن شیائوپینگ 
برمی گردم، فرقی ندارد کدام یک از راه ها پیش گرفته 
شــود باید دید انتظارات مــردم و بخش خصوصی را 
برآورد می کند یا خیر؟وی افزود: با محوریت آسیا در 
شرق نیز می توانیم پیشرفت اقتصادی را تجربه کنیم 
اما به شــرط اینکه بتوانیــم از راه های تبادل تجاری 
استفاده کنیم. مهمترین مسئله در این رابطه مسئله 

بانکی اســت، اگــر این موضوع حل شــود می توانیم 
حتی با کشــورهای بســیار دورتر از آسیا کار کنیم. 
مافی تصریح کرد: از آنجا که مســئله بانکی در گروی 
FATF و برجام اســت که راه حل های سیاسی دارد، 
می توانید اروپامحور، روسیه محور یا آسیا محور باشید 
فرقــی نخواهد کرد. اگر بانک هایتان کار نکند چگونه 
می خواهید با چین یــا کره جنوبی کار کنید؟ تمامی 
بانک های چین و کره جنوبی از تحریم های فرامرزی 
آمریکا می ترسند. اگر مکانیسمی درست کنید که به 
بانــک اطمینان بدهید که خطری بــرای او به وجود 
نمی آید با شــما کار می کند اما اگر این اتفاق نیافتد 
محوریت اقتصاد بســیار کوچک می شود.رییس اتاق 
مشــترک بازرگانی ایران و سوئیس خاطرنشان کرد: 
غرب و به خصــوص اروپا بعد از روی کار آمدن آقای 
ترامپ در آمریکا، ایران را تنها گذاشــتند کشورهای 
اروپایی با به راه انداختن مکانیســم بسیار وقت گیری 
به نام اینســتکس بــرای خود وقــت خریدند تا این 
موضــوع بگذرد. در برگشــتن فشــارهای حداکثری 
اروپا نتوانســت استقلال کافی را از آمریکا حفظ کند. 
بنابراین دلسردی مســئولین و بازرگانان ایرانی برای 
من قابل درک اســت.وی در ادامه اضافه کرد: اقتصاد 
ایران آنقدر کوچک شده و آنقدر وضعیت ایران از این 
نظر تحت فشار است که در مقطع کنونی چندان  این 
راه ها برای ما فرقــی نمی کند. اینکه ما حتی بتوانیم 
از پتانسیل آسیا استفاده کنیم کار زیادی می خواهد. 

هراس تمام بانک های چین و کره جنوبی از تحریم های آمریکاافزایش ۵۰ درصدی نرخ خرید تضمینی محصولات کشاورزی

معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: علاوه بر ۱۸ شهر 
جدید فعال در کشــور، برنامه احداث ۱۸ شهر دیگر و ۴۰ 
شــهرک را با ظرفیت جمعیت پذیری حدود یک میلیون 
و ۹۰۰ هزار نفر در دســتور کار قرار داده ایم؛ از این تعداد 
سه شــهرک و یک شــهر جدید در اطراف تهران ساخته 
می شــود.حبیب اله طاهرخانی در گفت وگو با ایسنا اظهار 
کرد: طی حدود چهار ســال گذشته بحمدالله با یک اقدام 
جهادی توانستیم از طریق عرضه مسکن به شکل گسترده 
در شهرهای جدید تا حدودی جلوی رشد لجام گسیخته 
قیمت مسکن در کلانشــهرها را بگیریم؛ به طوری که از 
۳۵۲ هــزار واحد مســکن مهر که بر عهــده ما بود ۳۰۳ 
هــزار واحد را تحویل دادیم. مابقــی نیز عمدتا به مرحله 
نــازک کاری رســیده و بعضا معطل انشــعابات توســط 
دستگاه های خدمات رسان است. با توجه به حجم گسترده 
عرضه واحدهای مســکونی، هم اکنون قیمت مســکن در 

شهرهای جدید حدود یک چهارم کلانشهرها است.
جمعیت شهرهای جدید سه برابر می شود

وی افــزود: در حــال حاضر ۱۸ شــهر جدیــد فعال 
بــا جمعیــت بیش از یــک میلیون و ۲۰۰ هــزار نفر در 

کشــور وجود دارد که در نظر داریم ۱۸ شــهر با ظرفیت 
جمعیتــی یک میلیــون و ۴۶۴ هزار نفر و ۴۰ شــهرک 
بــا جمعیت پذیری ۴۳۵ هــزار و ۲۵۲ نفر را بر اســاس 
تکنولوژی های نوین، انرژی پاک و دوستدار محیط زیست 
احداث کنیــم. مجموعا در آینده ۳۶ شــهر جدید و ۴۰ 
شــهرک با هدف گذاری اولیه جذب حدود هفت میلیون 
نفر جمعیت خواهیم داشــت.معاون وزیر راه و شهرسازی 
تصریح کرد: از شــهرک های مورد نظر در اراضی دولتی، 
۱۰ مورد در اســتان مازندران، هفت شهرک در گلستان، 
شــش مورد در فارس، ســه مورد در یزد، دو شهرک در 
تهــران، دو مورد در آذربایجان شــرقی، دو شــهرک در 
هرمزگان و در استانهای البرز، اصفهان، کردستان، کرمان، 
اردبیل، ســمنان و خراســان جنوبی هرکدام یک شهرک 
ســاخته می شــود.طاهرخانی با بیان اینکه تعدادی از ۱۸ 
شــهر جدید که در برنامه گنجانده شده شهرهای جدید 

تیس، ایوانکــی، گلمان، تابناک و نایبنــد به مرحله اجرا 
رسیده اســت گفت: بالغ بر ۴۵۴ هزار واحد مسکونی در 
۱۸ شهر جدید در آینده ساخته می شود. تعداد واحدهای 
مسکونی شهرکها نیز ۱۳۲ هزار و ۲۰۰ واحد خواهد بود.
مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید خاطرنشان کرد: 
طی چهار ســال گذشته علاوه بر تکمیل ۳۰۳ هزار واحد 
مسکن مهر از جمله تکمیل ۷۰ هزار مسکن در شهرهای 
پردیس، پرند و هشتگرد، حدود ۲۲ هزار میلیارد تومان از 
طریق مشارکت با بخش خصوصی و منابع داخلی شرکت 
عمران در بخشــهای زیربنایی و روبنایی شهرهای جدید 

هزینه کردیم. 
بحمــدالله کارهــا روی غلتک افتاده به طــوری که از 
۸۲۵۰ میلیــارد تومان ســرمایه گذاری مســتقیمی که 
خودمان انجام دادیم ۴۵۰۰ میلیارد تومان فقط در ســال 
۱۳۹۹ محقق شــد.طاهرخانی با بیان اینکه در ماه جاری 

۷۳ پروژه را به بهره برداری می رســانیم گفت: این پروژه ها 
در بخشــهای مختلفی افتتاح می شــود که از جمله آنها 
می تــوان به حمل و نقل ریلی، مراکــز درمانی، تجاری و 
محوطه سازی اشــاره کرد. همچنین ۲۳ پروژه کلنگ زنی 
می شود. در حال حاضر نیز ۲۷۹ پروژه زیربنایی و روبنایی 
در دست اجرا داریم.بنابراین گزارش، سال جاری جمعیت 
۲۱ شــهر جدید از ۱.۲ میلیون نفر عبور کرد. طبق آمار 
روند رشــد جمعیت در شــهرهای جدید به شــش برابر 
کلانشــهرهای کشور رسیده که بر اســاس اعلام شرکت 
عمران، علت اصلی آن به توســعه زیرساخت ها و خدمات 

در این شهرها مربوط می شود.
در ســالهای گذشــته ۳۵۲ هزار واحد مسکن مهر در 
شهرهای جدید برنامه ریزی شد که تا تیرماه امسال ۳۰۳ 
هزار واحد تحویل شده است. احداث ۲۰۰ مدرسه، تکمیل 
مترو هشتگرد، بازار اندیشه، آزادراه تبریز ـ سهند، بوستان 
مشــاهیر پرند، مجموعه چندمنظوره شهر جدید صدرا و 
دهها پروژه دیگر که یا افتتاح شــده یا در دست اجرا قرار 
دارد، بخشی از عملکرد شرکت عمران شهرهای جدید در 

چهار سال گذشته بوده است.

معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد

احداث ۴۰ شهرک جدید در کشور


